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Tema del dia

La Constitució va celebrar ahir la
seva majoria d’edat. 18 anys des
de l’aprovació en referèndum el
14 de març del 1993. Va ser una
jornada festiva i molt institucio-
nal, però on la proximitat de la ci-
ta electoral del 3 d’abril va estar
molt present en tot moment en
l’ambient. Tant pels mateixos ac-
tes –absència de la sessió tradi-
cional al Consell General en estar
dissolt– com pels assistents. Així,
al discurs de Jaume Bartumeu en
la recepció que el cap de Govern
va oferir a les autoritats al Centre
de Congressos no hi van faltar re-
ferències als propers comicis. I a
l’acte, gran representació de can-
didats de totes les llistes que s’hi
presenten.

De fet, aprofitant el seu discurs,
Bartumeu va recordar la impor-
tant feina que tindran al davant
els 28 escollits pel poble el dia 3.
“Hauran de treballar de valent
per continuar refermant el reco-
neixement exterior que s’ha
aconseguit”, va apuntar el cap de
Govern en funcions, amb refe-
rència a la sortida del Principat
de les llistes de paradisos fiscals
de l’OCDE i dels països veïns, així
com les “avaluacions positives”
del Consell d’Europa per la lluita
contra la corrupció. El màxim
responsable de l’executiu, a més,
va recordar que tampoc no es po-
drà “oblidar el reforçament de les
polítiques de reactivació econò-
mica” i que “caldrà fer-ho amb la
vista posada en l’objectiu d’acon-
seguir tant l’arribada d’inversions
com en l’exportació de béns i ser-
veis”. 

El polític socialdemòcrata va
defensar la Constitució com a
“exercici de gran responsabilitat i
d’anticipació” que ha permès que
“el Principat es normalitzés i dis-
posés de noves oportunitats de
futur”. Tot i això, Bartumeu va po-
sar en relleu que encara queda
feina per endavant per desplegar-
la i, sobretot, per “corregir alguns
dels desequilibris del país”. En

aquest sentit, i ja en declaracions
a la premsa, va admetre que “hi
ha parts importants que encara
no han estat desenvolupades” i
com a exemple va posar la legis-
lació laboral. “Estava feta i adme-
sa a tràmit, però els grups van re-
butjar tirar-la endavant quan es
podia haver votat a final de des-
embre”, va lamentar.
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Majoria d’edat amb regust electoral
Bartumeu destaca la feina que tindrà el proper Consell i, en especial, la correcció de certs desequilibris que
perduren al paísSMartí, Nomen i Lozano coincideixen en la importància d’avançar en qüestions socials
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Jaume Bartumeu

“Haurem de treballar de
valent per refermar el
reconeixement exterior
que s’ha aconseguit”

CAP DE GOVERN EN FUNCIONS

Toni Martí

“Hem de desplegar les
mancances que encara
queden, però fer-ho
escoltant els ciutadans”

CAP DE LLISTA DE DEMÒCRATES PER ANDORRA

a filera és llarga. Ben
bé tres quarts d’hora
esperant el torn. Això
per als que l’esperen.
N’hi ha que faran tard.
Volgudament. No tot -

hom vol donar la mà al gabinet
bartumental. Hi ha tota una tro-
pa, la diplomàtica, que espera
encantada. Com el cap de Go-
vern en funcions encantat els sa-
luda. Gràcies per la visita. Als
que no són habituals. Als que no
viuen al país i ben just si algun
cop, en la seva carrera, s’hi dei-
xen caure. A l’ambaixador espa-

nyol, al francès i al portuguès,
tant hi fa. Ja el veu cada dia. Els
altres són els que compten. De
fet, al Centre de Congressos hi
ha uns quants habituals i uns al-
tres quants que no ho són. Molta
gent. Molt careto electoral. Vaja,
un altíssim percentatge d’aquell
bestiari que a partir de diumenge
veurem penjat en carrers i places
escalfen motors. Uns amb asses-
sors. D’altres sense deixar-se as-
sessorar. Si no fos perquè entre
els components de la diplomàcia
hi ha algun representant oriental,
en aquell moment ningú no recor-

daria el tsunami japonès. L’inte-
rès rau a saber si hi haurà algun
tsunami el 3 d’abril.

Les travesses electorals estan
a l’ordre de l’acte. Més biparti-
disme que mai. També es versen
comentaris sobre els primers en-
frontaments de precampanya. I si
fos una campanya bruta?
Aquests actes també serveixen
per a això. Per temptejar el ter -
reny. Per fer sondejos íntims. Per
llançar algun globus sonda i usar
l’espai de banc de proves. Sento
un candidat que rep una saluta-
ció d’un assistent. Li demana,

l’assistent, si coneix la seva do-
na. El candidat l’acaba de marcar
en verd. Ho diu. Vaja, una mane-
ra d’explicar-li que compta que
tindrà el seu vot. Tot molt correc-
te. Tot molt formal. Un discurs
d’allò més institucional. I el brin-
dis i els canapès. I sempre hi ha
qui sembla perdut. I el ministre,
que l’han caçat resseguint-se la
mà mentre el company defensa
el pressupost. I ara corre pel You-
Tube. Fet una estrella. La Consti-
tució fa divuit anys i els polítics
són un bestiari. Animals polítics,
és clar.
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Un banc de
proves per al
bestiari polític



A la recepció no hi faltaven els
altres tres caps de llista nacional
que concorren als comicis. El nú-
mero 1 de Demòcrates per An-
dorra (DA), Toni Martí, va qualifi-
car el discurs de Bartumeu de
“correcte”, i va agafar el guant per
“desplegar les mancances que
encara queden”, tot i que remar-
cant la necessitat de “no prendre
sols les decisions”, sinó “escoltant
els ciutadans i compartint amb
ells els projectes”. 

Aquesta fórmula, va avançar
l’excònsol major escaldenc, “serà
més complicada”, però també va
assegurar que “serà més útil”.
Martí va fer una crida a la resta de
la classe política del Principat per
“sortir al carrer” perquè “a An-
dorra es pot fer si hi ha voluntat”.
Això, al seu entendre, serà “un es-
forç col·lectiu que acabarà bene-
ficiant” tot el conjunt de la ciuta-
dania.

El candidat d’Andorra pel Can-
vi (ApC), Eusebi Nomen, va re-
cordar que la Carta Magna repre-
senta “el fonament sobre el qual
es construeix un Estat de dret” i
que “atorga la sobirania al poble”,
fet que va explicar que “les noves
generacions” han de recordar per
la seva “importància”. Nomen va

constatar que la Constitució “és
un text modern” que té marge de
recorregut encara. Sobretot si
se’n fa “una adequada interpreta-
ció”. El líder d’ApC va advocar per
“desplegar el Títol II, que és el
que permet la Constitució econò-
mica i social”.

També en aquesta part consti-
tucional va voler incidir la prime-
ra candidata de la llista dels
Verds. Isabel Lozano va explicar
que “el capítol social no està des-
envolupat com caldria. Ens fa fal-
ta treballar-lo molt més”. La can-
didata ecosocialista va ser força
crítica amb el discurs i l’actuació
de l’ara cap de Govern en fun-
cions, Jaume Bartumeu, de qui va
dir que el seu parlament eviden-
ciava que “ha viatjat molt per Eu-
ropa”, i que potser això “era im-
portant”, però no al preu
d’“oblidar els ciutadans del país”.
Lozano va insinuar que “davant
la situació econòmica que tenim”
calia haver actuat molt més en
tots els àmbits i, en resum, la breu
legislatura ja closa suposen “dos
anys perduts”.
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Isabel Lozano

“S’ha viatjat per Europa
però s’ha oblidat els
ciutadans del país. Han
estat dos anys perduts”

CAP DE LLISTA DELS VERDS

Eusebi Nomen

“Cal una adequada
interpretació de la
Constitució i desplegar
el Títol segon”

CAP DE LLISTA D’ANDORRA PEL CANVI

QUÈ HAN DIT

ENQUESTA

Considera correcte
el cost de la nova

seu del Consell (26
milions d’euros)?

?

Frederic Baro

“És un planteja-
ment més mo-
dern, similar al
d’Estrasburg, no
tan tradicional

com l’espanyol. És un parla-
ment més del segle XXI. Tot
s’ha d’anar modernitzant.”

RESIDENT

“És un parlament
més del segle XXI”

SÍ

Genís Campillo

“Està molt bé, és
molt funcional.
La part de darre-
re de l’hemicicle
és molt encerta-

da. Car? La clau està en les fun-
cions que tindrà i es farà servir
per a més actes.”

ORDINO

“Es farà servir per 
a més actes”

SÍ

Andreu Isal

“És un edifici
d’Estat i s’ho me-
reix. Potser és el
que val. És molt
maco i ampli, una

cosa que necessitava el país.
L’altre era molt institucional pe-
rò no pràctic.”

ORDINO

“És un edifici d’Estat
i potser és el que val”

SÍ

Neus Cervera

“És preciós. La
sala de sessions
és el que més
m’agrada i el for-
migó vist el que

menys. 26 milions? Tenint en
compte que les obres han durat
quatre anys no em sembla un
cost exagerat.”

ENCAMP

“No em sembla 
un cost exagerat”

SÍ

Clara Garrallà

“Hi ha una clara
millora en relació
amb Casa de la
Vall. A l’altre edi-
fici els faltava es-

pai. La sala de sessions està
molt bé, la llum, la fusta... una
inversió que feia molta falta.”

LA MASSANA

“És una inversió que
feia molta falta”

SÍ

Més de 1.500
persones van

visitar les noves
dependències

Alguns van imitar
durant uns segons
el paper de Josep

Dallerès

L’edifici va aixecar
comentaris de tot
tipus, tant crítics
com favorables

a ser la gran atracció de
la jornada. El divuitè
aniversari de la Consti-
tució va deixar de regal

als andorrans la nova seu del Con-
sell General. La jornada de portes
obertes va aplegar més de 1.500
persones, que no es van voler per-
dre la primera oportunitat de veure
culminat l’edifici després de vuit
anys d’obres. Les instal·lacions van
agradar, almenys si s’ha de fer cas
als comentaris que s’escoltaven i es
feien. Petits i grans van passejar per
les estances que, d’aquí a poques
setmanes, ja utilitzaran els 28 con-
sellers que surtin escollits en els co-
micis del dia 3.

Durant sis hores i mitja, les portes
de la nova seu parlamentària van
romandre obertes al públic. Eren els
propis treballadors del Consell qui
aclarien dubtes que poguessin sor-
gir. L’hemicicle, la sala que acollirà
les futures sessions de l’organisme,
va ser el lloc amb més afluència.
Molts, i no únicament els més pe-
tits, van aprofitar per seure a les ca-
dires dels parlamentaris i jugar, ni
que fos per uns instants, a ser con-
sellers. O síndic, perquè els més
ambiciosos no es van estar d’inter-
pretar el paper des de la tribuna de
presidència. Algú, fins i tot, va re-
memorar algun dels moments de
tensió protagonitzats durant la ja
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extinta legislatura entre Josep Dalle-
rès i Eusebi Nomen.

I entre els visitants, també noms
il·lustres. Les autoritats van tenir la
seva visita guiada –pel mateix Dalle-
rès– de bon matí. Algunes, però, van
optar per anar-hi més tard, acom-
panyades per la família. Era el cas,
per exemple, del ministre de Finan-
ces i candidat massanenc del PS,
Pere López. També es va poder veu-
re la secretària d’Estat d’Educació,
Dolors Carmona. 

I la impressió, en línies generals,
va ser positiva. Algun retret hi havia,
és clar. No va faltar qui entenia que
l’edifici és, potser, massa ambiciós
per a les necessitats reals del Con-
sell General. I qui es preguntava si
la inversió de 26 milions d’euros fi-
nal podria haver estat inferior. Els
dubtes els rebatien d’altres ciuta-
dans, que posaven en relleu el signi-
ficat de la institució. Com en molts
aspectes de la vida, d’opinions n’hi
havia per a tots els gustos. Així com
a l’hora de valorar l’edifici en si i la
seva decoració. Agradava en gene-
ral la llum i la sensació de la sala de
plens; no tant el formigó de les pa-
rets internes. Algú, però, posava el
seny: “Ens hi hem d’acostumar.” 

La nova seu del Consell, per tant,
ja s’ha donat a conèixer. L’edifici,
però, encara haurà d’esperar unes
setmanes perquè comenci a vibrar
amb l’activitat parlamentària diària.
De moment, en uns dies sabrà qui
són els primers 28 inquilins.
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Síndics per un dia
La ciutadania va aprofitar la jornada de portes obertes per co-
nèixer de primera mà els espais de la nova seu parlamentària i,
sobretot, la sala on tindran lloc els futurs plens.
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